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فرماندار نیکشهر : 
فرمانده سپاه و رییس شورای شهر

بنت به شهادت رسیدند
تعداد شهدای حادثه تروریستی بنت به ۴ نفر رسید.

تروریستی  حادثه  وقوع  پی  در  گفت:  نیکشهر  فرماندار 
حادثه  شهدای  تعداد  شهرستان،  این  بنت  منطقه  در 
تروریستی بنت به ۴ نفر رسید. به گزارش مشرق، مجیب 
حسنی فرماندار نیکشهر افزود: این حمله پس از برگزاری 
مراسم جشن عاطفه ها در مدرسه محسنین شیخان بنت 
یوسف   ، بنت  فرمانده سپاه  پرویز کدخدایی  داد که  رخ 
وظیفه  سرباز  دو  و  بنت  شهر  شورای  رییس  شیرانی 
سپاه به نام جواد ساداتی و مجیب بلوچی در این حمله 

تروریستی به مقام شهادت نایل آمدند.

رئیس مجمع نمایندگان کارگران :
کارگران از دستمزد عقب ماندند

اعلام  تهران  استان  کارگران  نمایندگان  مجمع  رئیس 
برای  جلسه ای  هیچ  کار  عالی  شورای  تاکنون  که  کرد 
بازنگری در دستمزد و افزایش حق مسکن تشکیل نداده 

و خواستار برگزاری سریع تر این جلسات شد.
کارگران  نمایندگان  مجمع  رئیس  تاجیک،  محمدرضا 
جاری،  سال  ابتدای  از  که  کرد  بیان  تهران،  استان 
نکرده  برگزار  نیز  جلسه  یک  حتی  کار  عالی  شورای 
باید ماهیانه یک جلسه  قانون  است، در حالی که طبق 
برگزار شود. او همچنین به لزوم افزایش حق مسکن و 
بازنگری در دستمزد کارگران اشاره کرد و از عدم رعایت 
سه جانبه گرایی و ماده ۴۱ قانون کار انتقاد کرد. وی تاکید 
هزینه های  با  متناسب  باید  کارگران  دستمزد  که  کرد 
زندگی باشد و تأخیر در تصمیم گیری های این حوزه به 

معیشت کارگران آسیب می زند.
کارگران  نمایندگان  مجمع  رئیس  تاجیک،  محمدرضا 
جلسات  برگزاری  عدم  به  اشاره  با  تهران،  استان 
شورای عالی کار از ابتدای سال جاری، اظهار داشت که 
این شورا تاکنون حتی یک جلسه نیز برگزار نکرده است. 
یک  ماه  هر  باید  قانون،  اساس  بر  که  کرد  تأکید  وی 
جلسه تشکیل شود. او همچنین خواستار برگزاری هرچه 
افزایش  بررسی  محوریت  با  شورا  این  جلسات  سریع تر 
حق مسکن و بازنگری در دستمزد شد. به گفته تاجیک، 
به نظر می رسد دستمزد و وضعیت معیشتی کارگران در 

اولویت برنامه های دولت قرار ندارد.
تاجیک به اهمیت امنیت شغلی، دستمزد و رعایت اصول 
کارگران  با  مرتبط  تصمیم گیری های  در  سه جانبه گرایی 
قبل،  دولت  ابتدای  از  که  شد  یادآور  وی  کرد.  اشاره 
انجام  شغلی  امنیت  خصوص  در  زیادی  پیگیری های 
از  او  نرسیده اند.  نتیجه مطلوبی  به  اما هنوز  است،  شده 
دولتمردان خواست تا قانون کار و ماده ۴۱ آن را رعایت 
موجود  قوانین  اساس  بر  را  کارگران  دستمزد  و  کنند 

افزایش دهند.
محمدرضا تاجیک همچنین به مسئله افزایش دستمزدها 
پرداخت و بیان کرد که علی رغم اعلام افزایش ۳۵ درصدی 
دستمزدها، این رقم در واقعیت ۳۰ درصد بوده است. او از 
برگزاری جلسه شورای عالی کار،  با  وزیر کار خواست که 
به موضوع افزایش حق مسکن و بازنگری در دستمزدها 
چشم انتظار  کارگری  جامعه  که  کرد  اضافه  وی  بپردازد. 
اقدامات رئیس جمهور و وزیر کار در خصوص بهبود وضعیت 

معیشتی و امنیت شغلی کارگران است.
تصریح  تهران  استان  کارگران  نمایندگان  مجمع  رئیس 
کرد که دستمزدها باید به اندازه هزینه های واقعی زندگی 
به تنهایی نمی تواند معیار مناسبی  باشد و تورم  کارگران 
تصمیم گیری  که  گفت  او  باشد.  دستمزدها  تعیین  برای 
درباره دستمزد هر سال با یک سال تأخیر انجام می شود 
به  برای جامعه کارگری  زیادی  این مسئله مشکلات  و 
وجود آورده است. تاجیک اشاره کرد که در سال ۱۴۰۱ 
سبد معیشت حدود ۱۳ میلیون تومان برآورد شد، اما به 
دلیل تورم بالای ۴۰ درصد، دولت و کارفرمایان مدعی 
شدند که سبد معیشت به ۱۵ میلیون تومان رسیده است، 

که این ادعا از نظر او غیرمنطقی است.

شرکت آب و فاضلاب اهواز :
لایروبی خطوط فاضلاب

در حال انجام است
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب اهواز 
آمادگی در فصل  برای  گفت: لایروبی خطوط فاضلاب 

بارش ها در حال انجام است.
جمال موسوی  افزود: خطوط فاضلاب موجود در شهر 
اهواز برای دفع فاضلاب شهری طراحی شده اند و فاقد 
سیستم جمع آوری آب های سطحی می باشد و در هنگام 
بارندگی ها آب های موجود در خیابان ها و معابر به شبکه 

فاضلاب وارد می شوند.
خطوط  انسداد  از  جلوگیری  علت  به  داد:  ادامه  وی 
عملیات لایروبی  بارش ها  در فصل  آمادگی  و  فاضلاب 
تعهدات  براساس  جاری  سال  ماه  اردیبهشت  از  خطوط 
انجام شده، شروع شده است و هم اکنون نیز ادامه دارد. 
دفع ۳۶۰  اهواز  ظرفیت  فاضلاب  روز شبکه  شبانه  در 
می تواند  هنگام  در  و  دارد  را  فاضلاب  مکعب  متر  هزار 
آب های باران با ۲۰ میلی متر را جمع آوری کند ولی اگر 

این میزان افزایش یابد آب در سطح معابر خواهند ماند.

نگاه روز

عضو شورای اسلامی شهر تهران :
۶۰ درصد مراجعان مراکز درمانی

جنوب تهران افغانستانی اند!
بهداشتی  مرکز  به  مراجعه کنندگان  از  درصد   ۶۰ از  بیش 
آمارها  این،  بر  علاوه  هستند.  خارجی  اتباع  از  نعمت آباد 
نشان می دهد در یکی از مراکز آموزشی پایتخت، ۵۰ درصد 
مناطق  می دهند.  تشکیل  خارجی  اتباع  را  دانش آموزان 
نعمت آباد، شوش، قیام، هرندی و یافت آباد بیشترین میزان 
اصلی ساماندهی  اما مشکل  دارند،  را  اتباع خارجی  حضور 

نشدن آن ها است.
نشده  کنترل  حضور  از  تهران  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
محلاتی  ویژه  به  شهر،  جنوبی  مناطق  در  غیرمجاز  اتباع 
تبعات  از  و  داد  خبر  یافت آباد  و  شوش  نعمت آباد،  مانند 

فرهنگی و اجتماعی این مسئله ابراز نگرانی کرد.
وضعیت  به  اشاره  با  تهران،  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
پایتخت،  جنوبی  مناطق  در  خارجی  اتباع  حضور  نابسامان 
کشور  در  خارجی  اتباع  قانونی  حضور  که  داشت  اظهار 
کنترل نشده  و  غیرقانونی  ورود  اما  نمی کند،  ایجاد  مشکلی 
جبران ناپذیری  اجتماعی  و  فرهنگی  تبعات  می تواند  آن ها 

به همراه داشته باشد.
و  هرندی  قیام،  شوش،  نعمت آباد،  مناطق  افزود:  وی 
اما  دارند،  را  اتباع خارجی  میزان حضور  بیشترین  یافت آباد 

مشکل اصلی ساماندهی نشدن آن ها است.
 امانی تاکید کرد که حضور غیرمجاز اتباع خارجی به ویژه 
در بافت های فرسوده و واحدهای مسکونی ارزان قیمت به 
اشاره  با  همچنین  او  است.  افزوده  محلات  این  معضلات 
به بازدید از مرکز بهداشتی نعمت آباد بیان کرد که بیش از 
۶۰ درصد از مراجعه کنندگان به این مرکز از اتباع خارجی 
هستند. علاوه بر این، آمارها نشان می دهد در یکی از مراکز 
خارجی  اتباع  را  دانش آموزان  درصد  پایتخت، ۵۰  آموزشی 
تشکیل می دهند. عضو شورای شهر تهران نگرانی هایی را 
کرد  مطرح  ایرانی  خانواده های  بر  شرایط  این  تاثیر  درباره 
از  خود  که  محلاتی  در  اتباع  غیرقانونی  حضور  گفت:  و 
مشکلاتی مانند افراد بی سرپرست و تامین مواد غذایی رنج 
می برند، باعث دوچندان شدن مشکلات می شود. او یادآور 
اتباع خارجی بر عهده وزارت  شد که مسئولیت ساماندهی 
در  کمک رسانی  آمادگی  شهری  مدیریت  اما  است،  کشور 

این زمینه را دارد.

نخبگان احساس امنیت مالی ندارند ؛
اعطای وام مسکن نخبگان

با بازپرداخت ماهانه 4۰ میلیون!
رئیس جمهور،  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاون 
گفت: ما می توانیم نیرو های لازم را برای اداره و حکمرانی 
سرمایه گذاری  بدون  دانش  و  فناوری  کنیم؛  تربیت  کشور 
دولت به جایی نخواهد رسید و ما با تمام توان در این مسیر 

گام برمی داریم.
حسین افشین با بیان اینکه یکی از مهم ترین دغدغه های 
جمهور،  رئیس  به  خطاب  است،  مسکن  مسئله  نخبگان 
نخبگان  ملی  بنیاد  وام  با  من  جمهور  رئیس  آقای  گفت: 
خانه دار شدم که ۸۰ درصد قیمت یک خانه بود؛ اما امروز 
وام مسکن نخبگان با درصد سود بالا پرداخت می شود که 

ماهانه ۴۰ میلیون تومان بازپرداخت آن است. 
حضور  با  که  نخبگان  ملی  همایش  چهاردهمین  در  وی 
ضمن  شد،  برگزار  سران  اجلاس  محل  در  جمهور  رئیس 
تسلیت به مناسبت شهادت سیدحسن نصرالله به نام گذاری 
روز دهم مهرماه به عنوان »روز ملی نخبگان« اشاره کرد 
از  چمران  مصطفی  شهید  تولد  را  نامگذاری  این  دلیل  و 

نخبگان علمی عنوان کرد. 
شناسایی  و  کشف  هدف  با  نخبگان  ملی  بنیاد  افزود:  وی 
استعداد های برتر با توجه به مناطق محروم، با ابتکار رهبر 

انقلاب شکل گرفته است. 
رئیس بنیاد ملی نخبگان افزود: وقتی یک ورزشکار به مدال 
می رسد بعد از پایان دوره خود، قهرمانی او به پایان می رسد، 
مسیر  آنها  استعداد های  و کشف  نخبگان  با شناسایی  ولی 
نخبگی آغاز می شود و این مسیر، یک مسیر صعودی است. 
افشین با تاکید بر اینکه مسیر نخبگی از زمان کودکی آغاز 
دارد، خاطرنشان کرد:  ادامه  نخبه  پایان عمر  تا  و  می شود 
که  است  برنامه ای  نخبگان  پرورش  برنامه های  رو  این  از 
از زمان کودکی شروع می شود و در آن زمینه خلاقیت در 

کودکان شکوفا می شود و تا دانشگاه ادامه می یابد. 
شناسایی  البته  کرد:  تاکید  رئیس جمهور  علمی  معاون 
روشن  نخبگان  مسیر  اگر  که  چرا  نیست،  کافی  نخبگان 
نباشد، استعداد های نخبگان بالفعل نخواهد شد؛ از این رو 
باید مسیر آموزشی آنها را به گونه ای برنامه ریزی کنیم که 
و  خود  ساختن  حال  در  کنند  تصور  دانشگاه  تا  مدرسه  از 

جامعه هستند.
وی با تاکید بر اینکه این روند موجب می شود که دانشجو 
اظهار  برمی دارد،  گام  توسعه کشور  مسیر  در  کند  احساس 
کرد: پژوهش های دانش آموزی و دانشجویی باید با نیاز های 
پزشکی  رشته های  و  پزشکی  در  ما  بخورد،  گره  صنعت 
تجربیات موفقی داریم، چرا که در کنار دانشگاه های علوم 
پزشکی یک بیمارستان آموزشی قرار دارد و دانشجویان در 
کنار دانش، تجربه کسب می کنند؛ اما این روند در رشته های 

مهندسی فنی و علوم انسانی وجود ندارد. 
رئیس بنیاد ملی نخبگان یادآور شد: ما باید در کنار آموزش 
به نخبگان فرصت کسب تجربه را برای آنها فراهم کنیم و 
بپذیریم که هزینه های تبدیل ایده به محصول توسط دولت 
تامین می شود و طرح های تحقیقاتی را به گونه ای تعریف 

کنیم که نخبگان در مسیر نخبگی قرار بگیرند.
نداشته  مالی  امنیت  احساس  نخبگان  اگر  داد:  ادامه  وی 
باشند، چگونه می توان انتظار داشت که آنها در مسیر رشد 

کشور قرار گیرند.
نخبگان،  از مهم ترین دغدغه های  اینکه یکی  بیان  با  وی 
مسکن نخبگان است، خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای 
رئیس جمهور من با وام بنیاد ملی نخبگان خانه دار شدم که 
۸۰ درصد قیمت یک خانه بود، اما امروز وام مسکن نخبگان 
میلیون  پرداخت می شود که ماهانه ۴۰  بالا  با درصد سود 

تومان بازپرداخت آن است.

دریچه

دبیر کانون سراسری انبوه سازان :
ساخت و ساز مسکن در ۱۳ سال

۱۰۰ درصد کاهش یافته است
دبیر کانون سراسری انبوه سازان، گفت: اکنون متقاضی بالقوه در 
شرایط  با  را  خود  نمی توانند  متقاضیان  این  اما  دارد،  وجود  بازار 

کنونی بازار مسکن هماهنگ کنند.
مشکلاتی  اصلی ترین  از  یکی  مسکن  ساخت  حوزه  در  رکود 
دست وپنجه  آن  با  گذشته  سال های  طی  عرصه  این  که  است 

نرم می کند.
رکودی که به موازات بازار خرید و فروش، حالا راه خود را به این 
برای  آثاری مخرب  سازندگان،  بر  و علاوه  کرده  باز  نیز  عرصه 
دبیر کانون سراسری  پورحاجت،  دارد. فرشید  به همراه  نیز  بازار 
انبوه سازان، در این باره، گفت: با توجه به ثبات فعلی بازار مسکن 
بهبود  فروش  و  خرید  وضعیت  آینده  ماه های  طی  است  ممکن 
پیدا کند؛ اتفاقی که می تواند برای ساخت وساز نیز آثار مثبتی به 

همراه داشته باشد.
نیست.  فروش  و  خرید  بازار  به  محدود  مسکن  حوزه  مشکلات 
ماجرا آن قدر طی سال های اخیر ریشه دوانده است که بازار های 
موازی را نیز تحت تاثیر قرار داده و اکنون صنعت ساخت وساز نیز 

با کمبود ها و بحران های بسیاری مواجه است.
است.  رکود  به  مربوط  مسکن  تولید  حوزه  مشکل  اصلی ترین 
رکودی که اکنون در یکی از تاریک ترین ادوار خود به سر می برد 
ساخته شده  واحد های  برای  مشتری  شده  باعث  مسئله  همین  و 

وجود نداشته باشد.
از سوی دیگر تورم تا آنجا حاشیه سود انبوه سازان را کاهش داده 
است که عملًا سازندگان عطای فعالیت در این حوزه را به لقای 
آن بخشیده اند و ترجیح می دهند سرمایه خود را در بخش هایی 
درگیر کنند که علاوه بر بازگشت سرمایه سریع تر، سود بیشتری 

نیز برای آنها به همراه داشته باشد.
فرشید پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور، درباره 
»حجم  گفت:  تجارت نیوز  به  مسکن  ساخت  حوزه  در  رکود 
ساخت وساز در کشور از سال ۹۰ به بعد به شدت کاهش پیدا کرده 
است. میزان ساخت تا قبل از این سال ها سالانه حدود ۷۰۰ هزار 
به حدود ۳۵۰ هزار واحد  این عدد  امروز  و  بوده  واحد مسکونی 

رسیده است.«
افتاده  اتفاق  دیگر، کاهشی صددرصدی  بیانی  »به  داد:  ادامه  او 
است که باید در خصوص آن آسیب شناسی کلی انجام شود. به 
نظر می رسد ریسک های متفاوتی نیز در این حوزه به وجود آمده؛ 
از  تاثیر  با  شامل ریسک هایی که ساختار حاکم بر تولید مسکن 

قوانین ایجاد کرده است. از سوی دیگر تورمی که در این حوزه 
را  مسکن  ساخت  حوزه  در  سرمایه گذاری  حجم  گرفته،  شکل 

کاهش داده است.«
فروش  و  خرید  بازار  در  رکود  خصوص  در  همچنین  پورحاجت 
توضیح داد: »درباره رکود در بازار خرید و فروش مسکن نیز باید 
آسیب شناسی کلی صورت گیرد. اگر بررسی کلی در مورد حقوق، 
دستمزد، تسهیلات بانکی و تورم حوزه اقتصاد کلان را کنار هم 
بگذاریم، مشخص می شود امروز هیچ کدام شرایط مطلوبی برای 
نظر  به  نکرده اند.  ایجاد  مسکن  بازار  در  مصرف کنندگان  حضور 
می رسد باید یک برنامه منجسم تر در سیاست گذاری کلان برای 

این حوزه پایه ریزی شود.«
مسکن  خرید  زمینه  در  که  تسهیلاتی  »اکنون  کرد:  اضافه  او 
وجود دارد، اثرگذاری خود را از دست داده است و میزان حقوق 
محسوب  مسکن  پس انداز  برای  عامل  مهم ترین  که  دستمزد  و 

می شود، کفاف نیاز های اولیه خانوار ها را نیز نمی دهد.«
وضعیت  در  تورم  نقش  درباره  انبوه سازان  سراسری  کانون  دبیر 
ایران  اقتصاد  در  اکنون  »تورم  گفت:  مسکن  ساخت  بازار  فعلی 
نهادینه شده و تا امروز کنترل نشده است؛ بنابراین به نظر می رسد 
بخش گسترده ای از رکود در خریدوفروش ناشی از این است که 

سطح دسترسی مردم به خرید مسکن کاهش پیدا کرده است.«

سید محمدجواد رضوی در گفت وگو با روزنامه نسیم خوزستان :
شهردار اهواز ضعف و کم کاری خود را به گردن دیگران نندازد

رئیس سازمان نظام پرستاری :

سالانه 2 هزار گواهی صلاحیت
حرفه ای برای مهاجرت پرستاران صادر می شود

مسئله صندوق های بازنشستگی احتمالا در آینده تشدید می شود ؛

نفت می فروشیم برای حقوق بازنشسته ها

نقد  جای  به  امینی  اهواز:  شهر  شورای  عضو 
که  اقداماتی  و  خود  کارنامه  گذشته  شهرداران 
ارائه  را  باشد  ملموس  اهوازی  شهروندان  برای 
شورای  عضو  رضوی،  محمدجواد  سید  دهد. 
شهر اهواز در گفت وگو با خبرنگار روزنامه نسیم 
جلسه ای  دوشنبه  روز  داشت:  اظهار  خوزستان 
بزرگداشت  و  مقدس  دفاع  هفته  مناسبت  به 
شهادت سید حسن نصرالله برگزار شد که در این 
ماندگی  عقب  کردند،  ادعا  اهواز  شهردار  جلسه 
با  وی  است.  گذشته  به  مربوط  اهواز  کلانشهر 
بیان اینکه فضای معنوی جلسه مانع پاسخگویی 
به اظهارات آقای امینی شد، افزود: طبیعی است 
که باید نسبت به این موضوع به شهردار اهواز 
اهواز  که  است  صحیح  بگوییم،  و  دهیم  پاسخ 
داشتیم  انتظار  اما  دارد  زیادی  ماندگی  عقب 
شما  که  ماندگی ها  عقب  این  از  زیادی  بخش 

پس از سه سال به آن اعتراف می کنید، جبران 
به  خطاب  اهواز  شهر  شورای  عضو  باشد.  شده 
شهردار اهواز گفت: ضعف و کم کاری خود را به 
نام دیگران نزنید و اقدامات شهرداران گذشته را 
زیر سوال نبرید؛ این مسئله اشتباه محض است. 
شهرداری  که  است  سال   ۳ داد:  ادامه  رضوی 
این مدت  در  است  امینی  آقای  اختیار  در  اهواز 
می شد.  جبران  عقب ماندگی ها  از  بخشی  باید 
گذشته  شهرداران  نقد  جای  به  اهواز  شهردار 
شهروندان  برای  که  اقداماتی  و  خود  کارنامه 
گزارش  به  دهد.  ارائه  را  باشد  ملموس  اهوازی 
روزنامه نسیم خوزستان، محمد جواد رضوی در 
پایان تاکید کرد: شهردار کنونی اهواز نباید جهت 
جبران کم کاری خود، شهرداران، مدیران میانی 

و دیگر مسئولان را بی اعتبار کند.

گوداستندینگ  گواهی  هزار   ۲ پرستاری  نظام  سازمان  در  سالانه 
)گواهی صلاحیت حرفه ای برای مهاجرت( برای پرستارانی صادر 
می کنیم که بهترین پرستاران کشور هستند، پرستارانی که خواستار 

خدمت در خارج از کشور هستند.
 رئیس سازمان نظام پرستاری از صدور سالانه دو هزار گواهی در 

سازمان نظام پرستاری برای مهاجرت پرستاران خبر داد.
 احمد نجاتیان در جلسه دیدار مسئولان سازمان و اعضای شورای 
عالی نظام پرستاری با اعضای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
اظهار کرد:  پرستاران مشکلات عدیده ای دارند و همه مسئولان از 
جمله رئیس جمهور و رئیس کمیسیون بهداشت این مشکلات را 
تأیید کرده اند و به آن واقف هستند.  وی ادامه داد: از جمله این 
کار،  اضافه  پایین  مبلغ  پرستاری،  نیروی  شدید  کمبود  مشکلات 

اضافه کاری اجباری و مهاجرت نیروهای پرستاری است.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری گفت: پرستاران به طور متوسط 
۲۵ هزار تومان بابت هر ساعت اضافه کار دریافت می کنند، یکی 
دیگر از مشکلات نیز اضافه کار اجباری است که به پرستاران بعد 
از کامل شدن شیفت، ۸۰ ساعت اضافه کار اجباری داده می شود؛ 
با پرداخت کم باعث نارضایتی پرستار شده که  این زحمات زیاد 

می تواند به اختلال در نظام سلامت منجر شود.
یک  به  امروز  پرستاری  نیروهای  مهاجرت  بحث  داد:  ادامه  وی 
این  بررسی  برای  جلسه  است.  شده  تبدیل  نگران کننده  مسئله 
موضوع را باحضور وزارت بهداشت و وزارت کار در سازمان نظام 
مهاجرت  اعلام شد که موضوع  این جلسه  در  داشتیم.  پرستاری 

پرستاران در حال تبدیل شدن به یک بحران است.
پرستاری ۲ هزار گواهی  نظام  نجاتیان گفت: سالانه در سازمان 
برای  مهاجرت(  برای  حرفه ای  )گواهی صلاحیت  گوداستندینگ 
هستند،  کشور  پرستاران  بهترین  که  می کنیم  صادر  پرستارانی 

پرستارانی که خواستار خدمت در خارج از کشور هستند.
 وی افزود: هم اکنون در دانمارک ۲ هزار پرستار ایرانی در حال 
پرستاری  مشکلات  حوزه  در  که  بررسی  با  هستند.  خدمت  ارائه 
داشتیم دسته بندی برای این موضوعات انجام دادیم که هر کدام 

باید در یک دستگاه مسئول پیگیری و رسیدگی شود. 
وی ادامه داد: مسائلی که در حوزه وزارت بهداشت باید انجام شود 
تعرفه  گذاری  است.  پرستاران  تعرفه  دستورالعمل  بازنگری  شامل 
خدمات پرستاری قانونی است که مجلس آن را تصویب کرده و 
با دستور رهبر معظم انقلاب از سه سال پیش اجرای آن آغاز شد. 
نجاتیان تصریح کرد: بحث استخدام نیرو یکی دیگر از خواسته های 
جدی پرستاران است زیرا به علت کمبود نیرو خدمات پرستاران 
پرستاران  استخدام  ظرفیت های  تهران  در  و  شده  مشکل  دچار 
کامل نمی شود. وی گفت: سازمان تأمین اجتماعی گزارش داده که 
با ترک خدمت زیادی در جامعه پرستاری مواجه است. همچنین 
در برخی استان ها بخش های بیمارستانی و اتاق عمل ها در حال 
تعطیل شدن هستند زیرا پرستاران به این نتیجه رسیده اند که به 
هر حال مجبور هستند در ساعات اضافه کاری اجباری حضور پیدا 
کنند.  رئیس کل سازمان نظام پرستاری افزود: پرستاران موظف 
شده اند که علاوه بر ساعات کار موظفی خود به سرکار بیایند اما 
اداری  دیوان عدالت  از  احکامی که  اساس  بر  اجباری  کار  اضافه 
اجباری  کار  اضافه  اجازه  قانون،  و  است  ممنوع  کرده اند  دریافت 

دادن به پرستاران را نمی دهد. 
نیز  زیادی  زمان  که  پرستار  روز  تا  باید  کرد:  خاطرنشان  وی 
باقی نمانده هر چه زودتر حداقل دو یا سه مشکل مهم پرستاران 
بزرگی  چالش  با  نظام سلامت  این صورت  غیر  در  کنیم  را حل 

مواجه می شود.
کار  اضافه  مبلغ  میزان  افزایش  می رسد  نظر  به  گفت:  نجاتیان   

پذیرش  به  استخدامی  اداری  سازمان  کردن  موظف  ساعتی،  
استاندارد ۱.۸ پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی و دادن مجوز 
به  رسیدن  برای  جدید  نیروهای  جذب  برای  بهداشت  وزارت  به 
استاندارد و اجرای صحیح دستورالعمل بازتوزیع منابع تعرفه گذاری 

تا حدی به رفع دغدغه پرستاران کمک کند.
 وی ادامه داد: در عین حال از دولت تقاضا داریم نسبت به تبدیل 
وضعیت نیروهای پرستاری اقدام کند زیرا بخشی از پرستاران به 
صورت شرکتی در حال کار کردن هستند و ۴ تا ۵ هزار پرستار 
دوران کرونا به صورت شرکتی در حال کار کردن هستند یا بیکار 

و منتظر استخدام هستند.
بازنشستگی  حوزه  در  گفت:  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
پرستاران علی رغم اینکه مجلس در قانون بهره وری این شغل را 
سخت و زیان آور توصیف کرده و قانون بازنشستگی مشاغل سخت 
۲۵ سال را تعیین کرده اما هیچ یک از پرستاران بخش دولتی هنوز 

از این مزایا برخوردار نیستند.
وی افزود: بحث مالیات پلکانی نیز باعث شده پرستارانی که امروز 
در دو بیمارستان کار می کنند ۸ تا ۹ میلیون تومان مالیات پرداخت 

کنند که عدد بسیار قابل توجهی است.
 نجاتیان گفت: مجلس سال گذشته ترمیم حقوق را برای کارکنان 
پرستاران  ترمیم در حکم  این  اما  بهداشت پیش بینی کرد  وزارت 
بودجه های  محل  از  آن  تأمین  محل  دیگر  سوی  از  نشد.  وارد 
عمومی و درآمد اختصاصی بود در حالی که بیمارستان ها نمی توانند 

این مبالغ را پرداخت کنند.
ارتقای  قانون  و  تعرفه  گذاری  در حوزه  قوانین  برخی  افزود:   وی 
بخش  در  ندارد.  متولی  خصوصی  و  دولتی  بخش  در  بهره وری 
بخش  در  اما  کرده  دنبال  بهداشت  وزارت  را  قسمتی  دولتی 

غیردولتی عملًا این اتفاق نیفتاده است.

تقریبا همه درآمد های نفتی صرف پرداخت به کسری صندوق های 
بازنشستگی می شود؛ این به معنای آن است که بودجه ایران بدون 
در نظر گرفتن پرداختی به بازنشستگان غیرنفتی محسوب می شود.

مسئله صندوق های بازنشستگی احتمالا در آینده تشدید می شود، 
اگر امروز اقدامی صورت نگیرد. به گزارش اعتماد، برای آنکه درکی 
از وضعیت بازنشستگان پیدا کنید باید مهم ترین صندوق آنان که 
وضعیت  این  کنیم.  مرور  را  است  کشوری  بازنشستگی  صندوق 
ممکن است به مرور به صندوق تامین اجتماعی کارگران نیز برسد. 
وضعیت صندوق های بازنشستگی به مرحله کامل شکست رسیده 
روزبه روز  که  روندی  کرد.  را درک  مسئله  این  اهمیت  باید  است. 
از ۸۰ درصد  بیش  این صندوق  به  دولت  بیش تر می شود. کمک 
کل منابع مالی و هزینه های صندوق بازنشستگی را شامل می شود. 
به خود  را  بودجه کل کشور )۱۴۰۳(  این میزان حدود ۱۶ درصد 
اختصاص می دهد. صندوق های بازنشستگی هنگامی شرایط عادی 
دارند که در بدترین حالت تعداد افراد شاغل که حقوق آنان شامل 
کسورات می شود، سه برابر افراد بازنشسته باشند که فقط مستمری 
می گیرند. ولی جهت اطلاع بد نیست بدانیم که تعداد بازنشستگان 
تعداد  یعنی ۱۳۸۳،  پیش  برابر حقوق بگیران هستند! ۲۰ سال  دو 
آن  است.  شده  معکوس  کاملا  ماجرا  والان  بود  دوبرابر  شاغلان 
بازنشسته مستمری  و یک  دو شاغل کسورات می پرداختند  زمان 
دریافت می کرد الان کسورات یک شاغل باید دو بازنشسته را تامین 

کند که معلوم است نمی شود و دولت پرداخت می کند. سرمایه های 
صندوق بازنشستگان نیز عملا در وضعیتی نیست که نیاز های آنان 
را تامین کند و این یکی از شاخص های سوءمدیریت در این بازه 
حقوق  آخرین  نسبت  که  کنیم  توجه  است.  مدت  طولانی  زمانی 
برابر  در سال ۱۴۰۲،  بازنشسته  فرد  دریافتی  اولین  به  فرد شاغل 
نیز حساب  را  بیمه درمان  اگر هزینه های  بوده است و  ۹۳ درصد 
کنیم، عملا ما چیزی به عنوان بازنشسته که هزینه های او مستقل 
از دولت باشد نداریم، همه حقوق بگیر دولت هستند و صندوق آنان 
ماجرا  این  در  بازنشستگان  البته  نمی کند.  مسئله  حل  به  کمکی 
این  مالی  ناترازی  آینده  که  است  این  مشکل  هستند.  بی تقصیر 
صندوق تیره تر است و بدتر اینکه ممکن است صندوق های دیگر 
وضع  همین  دچار  نیز  اجتماعی  تامین  صندوق  همه  از  مهم تر  و 
شوند. چرا؟ به علت ساختار جمعیتی و تغییرات رشد آن با این وضع 
مواجه خواهیم شد. نکته دیگر اینکه میانگین سن بازنشستگی در 
امید  به  با توجه  ایران و در سال ۱۴۰۲ حدود ۵۲ سال است که 
بازنشستگان به طور میانگین حدود ۲۳ سال مستمری  به زندگی، 
می گیرند که اگر وراث آنان را هم اضافه کنیم شاید این عدد به 
از  بسیاری  این  به  توجه  با  برسد.  هم  مستمری بگیری  سال   ۳۰
زنان یا دختران بدون همسر می کوشند که از این امکان استفاده 
کنند و ازدواج را در قالب دیگری تداوم دهند. مشکل دیگری که 
بازنشستگان با آن مواجه هستند، افزایش هزینه هاست. به این معنا 

که بخش قابل توجهی از آنان همچنان متکفل فرزندان شان هستند 
که هم بزرگ شده اند و هم بیکار هستند و هزینه های زیادی دارند. 
از سوی دیگر بازنشستگان اغلب بیماری هایی دارند که به نسبت 
تداوم و درمان آنها هزینه بر است. به علاوه افزایش حقوق آنان در 
سال های اخیر تناسبی با تورم نداشته است و این فشار مضاعفی 
با تورمی که خودشان پیش بینی  آنان وارد می کند. دولت ها  بر  را 
می کنند مستمری های آنان را افزایش می دهند، در حالی که تورم 
واقعی بعضا تا دو برابر و حتی بیش تر از آن است.  فراموش نکنیم 
نیستند  و...  حقوق  قطع  یا  اخراج  بند  در  چندان  بازنشستگان  که 
از سایرین هستند.  کارتر  به  پا  لذا معمولا در طرح مطالبات خود 
بازنشستگان ما مشغول کارند. کار  باید گفت که  به عبارت دیگر 
در جهت بهبود دریافتی های خود. نکته بسیار مهم این است که 
تقریبا همه درآمد های نفتی صرف پرداخت به کسری صندوق های 
ایران  بودجه  که  است  آن  معنای  به  این  می شود،  بازنشستگی 
بازنشستگان غیرنفتی محسوب  به  پرداختی  نظر گرفتن  بدون در 
برای  درآمد های جدید  به  بیشتری  نیاز  آینده  در  احتمالا  می شود. 
پرداخت مستمری بازنشستگان باشد. اکنون حدود ۵ درصد جمعیت 
کشور زیر خدمات و پرداخت های صندوق بازنشستگی است و در 
دیگر  کنید که صندوق های  فقط تصور  بیش تر خواهد شد.  آینده 
بازنشستگی نیز به همین وضع دچار شود، آنگاه مسئله بسیار فراتر 

از این مشکل خواهد شد.


